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Protokół nr VII 

Sesji Rady Miejskiej w Pyzdrach 

 

Przewodnicząca Rady Miejskiej w Pyzdrach Justyna Sosnowska 6 czerwca 2025 r. o godzinie 

1100 otworzyła uroczystą VII sesję Rady Miejskiej w Pyzdrach poświęconą upamiętnieniu  

35-lecia odrodzenia Samorządu Terytorialnego w Polsce. 

Powiedziała, że spotykano się, by uczcić jedno z najważniejszych osiągnięć polskiej 

transformacji ustrojowej — przywrócenia obywatelom prawa do współdecydowania  o 

sprawach lokalnych. Reforma samorządowa z 1990 roku była nie tylko przełomem 

administracyjnym, ale również symbolem odbudowy społeczeństwa obywatelskiego. 

Przez te 35 lat samorządy stały się fundamentem demokracji lokalnej, bliskiej ludziom i ich 

codziennym potrzebom. Dzięki zaangażowaniu wielu osób – burmistrzów, radnych, sołtysów, 

urzędników i mieszkańców – Gmina i Miasto  Pyzdry mogła się rozwijać, zmieniać i stawać 

się coraz lepszym miejscem do życia. 

Sesja była okazją do refleksji nad przeszłością, podsumowania osiągnięć, ale i spojrzenia w 

przyszłość – w duchu odpowiedzialności, współpracy i troski o dobro wspólne. 

Następnie powitała wszystkich przybyłych i obecnych na sesję gości:  

Wiesławę Kowalską – Wicestarostę Wrzesińskiego, 

Roberta Balickiego – Radnego Powiatu Wrzesińskiego i Kierownika ZGKiUWK w Pyzdrach. 

Byłych przedstawicieli władz samorządowych gminy Pyzdry: 

Przemysława Kowalskiego – burmistrza I kadencji w latach 1990–1994,  

Krzysztofa Strużyńskiego – burmistrza w latach 1994–2014,  

Hannę Skrzydlewską – sekretarza w latach 1982–2006,  

Grażynę Mazur – skarbnika w latach 1996–1998, 

Antoninę Balicką – skarbnika w latach 1999–2024.  

Następnie p. Rafała Tafelskiego – Kierownika Posterunku Policji w Pyzdrach, dyrektorów 

gminnych szkół: Grażynę Lesińską, Martę Łukasiewicz, Ilonę Zielińską, dyrektorów gminnych 

jednostek kultury:  Martę Ciesielską, Sylwię Kaźmierską, Roberta Czerniaka. Panią Beatę 

Kruszkę – Kierownika Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Pyzdrach.  

    Powitała   

• Przemysława Dębskiego – burmistrza Pyzdr 

• Wioletę Topór-Mench – sekretarza  Pyzdry 

• Martę Zielińską – skarbnika  Pyzdry 

• Joannę Jóźwiak – radcę prawnego 

Panie i Panów Radnych Rady Miejskiej w Pyzdrach, kierowników referatów oraz pracowników 

Urzędu Miejskiego w Pyzdrach wraz z obsługą informatyczną: p. Grażynę Juszczak, p. Annę 

Wojciechowską, p. Roberta Klimczaka, p. Alinę Banaszak, p. Marcina Kopczyńskiego. 

 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

1. Marcin Budziszewski 

2. Stanisław Janiak 

3. Patrycja Klimas 

4. Elżbieta Kłossowska 

5. Monika Łakoma 

6. Ilona Nowicka 

7. Norbert Paszak 

8. Piotr Pilarski 
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9. Henryk Pyrzyk 

10. Elżbieta Ratajczyk 

11. Piotr Sikora 

12. Zofia Sikorska-Rogowska 

13. Justyna Sosnowska 

14. Karol Styczyński 

15. Monika Winter – nieobecność usprawiedliwiona  
 

Ad. 2.  

Justyna Sosnowska, przewodnicząca rady zapytała, czy są uwagi do protokołu z poprzedniej 

sesji? 

Nikt z radnych nie wniósł uwag do protokołu z poprzedniej sesji.  

 

Ad. 3.  

Protokół z sesji Nr VI Rady Miejskiej w Pyzdrach z dnia 7  marca 2025 r. został przyjęty.  

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Ad. 4.  

Justyna Sosnowska, prowadząca obrady zapytała radnych, czy mają uwagi do wcześniej 

otrzymanego porządku obrad sesji? 

Nie wniesiono uwag. 

1. Otwarcie sesji. 

2. Wniesienie uwag do protokołu z poprzedniej sesji. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.  

4. Przedstawienie porządku obrad. 

5. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym. 

6. Informacja Przewodniczącego Rady o realizacji zadań w okresie międzysesyjnym.  

7. Interpelacje radnych i sołtysów.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy i Miasta Pyzdry na lata 2025-2035.   

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy i Miasta Pyzdry na 2025 rok.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej na zadania 

służące ochronie powietrza, polegające na trwałej likwidacji niskosprawnych, 
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nieekologicznych źródeł ciepła i zastąpienia ich źródłami proekologicznymi 

w budynkach mieszkalnych zlokalizowanych na terenie Gminy i Miasta Pyzdry.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr IV/42/15 Rady Miejskiej w Pyzdrach  

z dnia 15 kwietnia 2015 r. w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych i 

ustalenia ich przebiegu.    

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie na rzecz Gminy 

Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako działka ewidencyjna 69/1 o powierzchni 

0.0030 ha, położonej w Pietrzykowie - Kolonii.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaży w drodze przetargowej zabudowanej 

nieruchomości gruntowej, oznaczonej numerami ewidencyjnymi 261/7 oraz 261/10, 

położonej we Wrąbczynkowskich Holendrach.  

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odpłatne nabycie na rzecz Gminy 

Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako działka ewidencyjna 1795/1 o powierzchni 

0.0125 ha, położonej w  Pyzdrach.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Ciemierów-

Kolonia w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.”  

16. Podjęcie uchwały sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Dolne Grądy w 

Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.”  

17. Podjęcie uchwały sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Ruda Komorska w 

Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.”  

18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju wsi 

Wrąbczynkowskie Holendry w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r.–listopad 

2030 r.”  

19. Podjęcie uchwały sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2025r. wniesionej 

przez Ogólnopolskie Zrzeszenie Sędziów ,,AEQUITAS” z siedzibą w Łodzi.  

20. Podjęcie uchwały sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego wsi Lisewo.  

21. Podjęcie uchwały  w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

dla wskazanego obszaru miasta Pyzdry.  

22. Podjęcie uchwały  w sprawie wyrażenia zgody na najem nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Pyzdry, w drodze bezprzetargowej przy ul. Rynek 5 w Pyzdrach.  

23. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Oceny Zasobów Pomocy Społecznej Gminy 

Pyzdry za rok 2024.  

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 

międzygminnego w sprawie przejęcia przez Gminę Pyzdry od Gminy Kołaczkowo 

zadań w zakresie zapewnienia uczniom niepełnosprawnym  bezpłatnego transportu 

i opieki w czasie przewozu.  

25. Okolicznościowe wystąpienie mec. Macieja Kiełbusa z okazji 35-lecia Samorządu 

Terytorialnego w Polsce.  

26. Zapytania i wolne wnioski. 

27. Zakończenie sesji.  

 

 

Ad. 5.  

Przemysław Dębski, burmistrz przedstawił sprawozdanie z działalności w okresie 

międzysesyjnym. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 

Informację przyjęto, nie zgłoszono pytań.  
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Ad.6.  

Justyna Sosnowska, przewodnicząca Rady przedstawiła informację o realizacji zadań  

w okresie międzysesyjnym.  

Informacja stanowi załącznik do protokołu. Informację przyjęto, nie zgłoszono pytań.  

 

Ad. 7.  

W tym punkcie nikt nie złożył interpelacji.  

 

Ad. 8.  

Marta Zielińska, skarbnik przedstawiła projekt uchwały w sprawie uchwalenia zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Pyzdry na lata 2025-2035. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie uchwalenia 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Pyzdry na lata 2025-2035.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /77/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie uchwalenia zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Pyzdry na lata 2025-2035 stanowi 

załącznik do protokołu. 

 

Ad. 9.  

Marta Zielińska, skarbnik przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy i 

Miasta Pyzdry na 2025 rok. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian w 

budżecie Gminy i Miasta Pyzdry na 2025 rok. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 
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Uchwała nr VII /78/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie uchwalenia zmian w 

budżecie Gminy i Miasta Pyzdry na 2025 rok stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 10.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie 

określenia zasad udzielania dotacji celowej na zadania służące ochronie powietrza, polegające 

na trwałej likwidacji niskosprawnych, nieekologicznych źródeł ciepła i zastąpienia ich 

źródłami proekologicznymi w budynkach mieszkalnych zlokalizowanych na terenie Gminy i 

Miasta Pyzdry. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie podjęcia uchwały w sprawie określenia 

zasad udzielania dotacji celowej na zadania służące ochronie powietrza, polegające na trwałej 

likwidacji niskosprawnych, nieekologicznych źródeł ciepła i zastąpienia ich źródłami 

proekologicznymi w budynkach mieszkalnych zlokalizowanych na terenie Gminy i Miasta 

Pyzdry. 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /79/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie określenia zasad 

udzielania dotacji celowej na zadania służące ochronie powietrza, polegające na trwałej 

likwidacji niskosprawnych, nieekologicznych źródeł ciepła i zastąpienia ich źródłami 

proekologicznymi w budynkach mieszkalnych zlokalizowanych na terenie Gminy i Miasta 

Pyzdry stanowi załącznik do protokołu. 

 

 

Ad. 11.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie 

zmiany uchwały Nr IV/42/15 Rady Miejskiej w Pyzdrach z dnia 15 kwietnia 2015 r. w 

sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych i ustalenia ich przebiegu. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 
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Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

Uchwała nr VII /80/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie zmiany uchwały Nr 

IV/42/15 Rady Miejskiej w Pyzdrach z dnia 15 kwietnia 2015 r. w sprawie zaliczenia dróg 

do kategorii dróg gminnych i ustalenia ich przebiegu stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 12.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na odpłatne nabycie na rzecz Gminy Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako 

działka ewidencyjna 69/1 o powierzchni 0.0030 ha, położonej w Pietrzykowie - Kolonii. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /81/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie wyrażenia zgody na 

odpłatne nabycie na rzecz Gminy Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako działka 

ewidencyjna 69/1 o powierzchni 0.0030 ha, położonej w Pietrzykowie – Kolonii stanowi 

załącznik do protokołu. 

 

Ad. 13.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie 

sprzedaży w drodze przetargowej zabudowanej nieruchomości gruntowej, oznaczonej 

numerami ewidencyjnymi 261/7 oraz 261/10, położonej we Wrąbczynkowskich Holendrach. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 
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Uchwała nr VII /82/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie sprzedaży w drodze 

przetargowej zabudowanej nieruchomości gruntowej, oznaczonej numerami ewidencyjnymi 

261/7 oraz 261/10, położonej we Wrąbczynkowskich Holendrach stanowi załącznik do 

protokołu. 

 

Ad. 14.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie  

wyrażenia zgody na odpłatne nabycie na rzecz Gminy Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako 

działka ewidencyjna 1795/1 o powierzchni 0.0125 ha, położonej w Pyzdrach. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /83/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie wyrażenia zgody na 

odpłatne nabycie na rzecz Gminy Pyzdry nieruchomości oznaczonej jako działka 

ewidencyjna 1795/1 o powierzchni 0.0125 ha, położonej w Pyzdrach stanowi załącznik do 

protokołu. 

 

Ad. 15.  

Grażyna Juszczak, kierownik Referatu Organizacyjnego Urzędu Miejskiego w Pyzdrach 

odczytała projekt uchwały w sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Ciemierów-

Kolonia w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.” 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 
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Uchwała nr VII /84/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przyjęcia „Sołeckiej 

Strategii Rozwoju Ciemierów-Kolonia w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – 

listopad 2030 r.” stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 16.  

Grażyna Juszczak, kierownik Referatu Organizacyjnego Urzędu Miejskiego w Pyzdrach 

odczytała  projekt uchwały sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Dolne Grądy w 

Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.” 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /85/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przyjęcia „Sołeckiej 

Strategii Rozwoju Dolne Grądy w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 

r.” stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 17.  

Grażyna Juszczak, kierownik Referatu Organizacyjnego Urzędu Miejskiego w Pyzdrach 

odczytała projekt uchwały sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju Ruda Komorska w 

Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 2030 r.” 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /86/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przyjęcia „Sołeckiej 

Strategii Rozwoju Ruda Komorska w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – listopad 

2030 r.” stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad. 18.  

Grażyna Juszczak, kierownik Referatu Organizacyjnego Urzędu Miejskiego w Pyzdrach 

odczytała projekt uchwały w sprawie przyjęcia „Sołeckiej Strategii Rozwoju wsi 

Wrąbczynkowskie Holendry w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r.– listopad 2030 r.” 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /87/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przyjęcia „Sołeckiej 

Strategii Rozwoju Wrąbczynkowskie Holendry w Gminie Pyzdry na okres kwiecień 2025 r. – 

listopad 2030 r.” stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 19.  

Ilona Nowicka, przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji odczytała projekt chwały 

sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2025r. wniesionej przez Ogólnopolskie 

Zrzeszenie Sędziów ,,AEQUITAS” z siedzibą w Łodzi. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /88/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 

26 marca 2025r. wniesionej przez Ogólnopolskie Zrzeszenie Sędziów ,,AEQUITAS” z 

siedzibą w Łodzi stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 20.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

wsi Lisewo.  
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Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /89/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego wsi Lisewo 

stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 21.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie  

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla wskazanego obszaru miasta 

Pyzdry. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /90/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego dla wskazanego obszaru miasta Pyzdry stanowi załącznik 

do protokołu. 

 

Ad. 22.  

Robert Klimczak, kierownik Referatu Inwestycyjnego, Gospodarki Nieruchomościami i 

Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytał projekt uchwały w sprawie  

wyrażenia zgody na najem nieruchomości stanowiącej własność Gminy Pyzdry, w drodze 

bezprzetargowej przy ul. Rynek 5 w Pyzdrach. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  
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Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /91/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie wyrażenia zgody na najem 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Pyzdry, w drodze bezprzetargowej przy ul. 

Rynek 5 w Pyzdrach stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 23.  

Beata Kruszka, kierownik Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej odczytała projekt   

uchwały w sprawie przyjęcia Oceny Zasobów Pomocy Społecznej Gminy Pyzdry za rok 

2024. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 

Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /92/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie przyjęcia Oceny Zasobów 

Pomocy Społecznej Gminy Pyzdry za rok 2024 stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. 24.  

Ewa Przystańska, pracownik Urzędu Miejskiego w Pyzdrach odczytała projekt uchwały w 

sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego w sprawie przejęcia 

przez Gminę Pyzdry od Gminy Kołaczkowo zadań w zakresie zapewnienia uczniom 

niepełnosprawnym bezpłatnego transportu i opieki w czasie przewozu. 

 

Prowadząca obrady zarządziła głosowanie w sprawie odczytanej uchwały.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Marcin Budziszewski, Stanisław Janiak, Patrycja Klimas, Elżbieta Kłossowska, Monika 
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Łakoma, Ilona Nowicka, Norbert Paszak, Piotr Pilarski, Henryk Pyrzyk, Elżbieta Ratajczyk, 

Piotr Sikora, Zofia Sikorska-Rogowska, Justyna Sosnowska, Karol Styczyński 

NIEOBECNI (1) 

Monika Winter 

 

Uchwała nr VII /93/2025 Rady Miejskiej w Pyzdrach  w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie porozumienia międzygminnego w sprawie przejęcia przez Gminę Pyzdry od Gminy 

Kołaczkowo zadań w zakresie zapewnienia uczniom niepełnosprawnym bezpłatnego 

transportu i opieki w czasie przewozu stanowi załącznik do protokołu. 

 

Prowadząca obrady zarządziła 15 minutową przerwę w obradach.  

 

 

Ad. 25.  

Okolicznościowe wystąpienie z okazji 35-lecia Samorządu Terytorialnego w Polsce wygłosił 

mec. Maciej Kiełbus, partner współzarządzający Kancelarią Prawną Partner Ziemski, Partnera 

Kancelarii Kostrzewska, Kołodziejczak i Wspólnicy działający w ramach współpracy z 

jednostkami samorządu terytorialnego.  

Powiedział min.  

Konstytucja Trzeciego Maja zawierała już elementy prawa samorządowego. Miała odrębny 

rozdział prawo o miastach i zaczęło się wykuwać współczesne spojrzenie na samorząd 

terytorialny.  

Po Konstytucji nastały czasy zaborcze i kształtowanie się samorządu terytorialnego w bardzo 

nierównomierny sposób, bo w poszczególnych trzech państwach zaborczych te koncepcje 

samorządowe były bardzo różne.  

Wiek XX, odzyskanie niepodległości. W tym pierwszym okresie samorząd funkcjonuje w 

oparciu o trzy różne prawodawstwa państw zaborczych. Pojawia się ustawa scaleniowa.   

Rzeczpospolita Polska opiera swój ustrój na zasadzie szerokiego samorządu, przykaże 

przedstawicielom samorządu właściwy zakres ustawodawstwa, zwłaszcza z dziedziny 

administracji, kultury gospodarczej. Reformy samorządowe trwają. 

Kończy się II wojna światowa, zmienia się w sposób istotny ustrój polityczny w Polsce, 

dotyka to także samorządu terytorialnego. Pojawiają się rady narodowe, pojawia się 

scentralizowany system, hierarchiczna struktura rad narodowych. System ten coraz bardziej 

wykazuje swoje braki. Pierwsza koncepcja jest taka, żeby zreformować rady narodowe.  

Już w programie pierwszego zjazdu Solidarności pojawia się temat samorządu terytorialnego. 

Podczas zjazdu delegatów w październiku 1981roku przyjęto uchwałę programową, która w 

części zatytułowanej Samorząd a Rzeczpospolita zawierała zasady działania samorządu 

terytorialnego.  

W uzasadnieniu tej tezy wskazywała, że podstawą autentycznego samorządu terytorialnego 

musi być wyłonienie go w wolnych wyborach. Organy samorządu terytorialnego muszą 

uzyskać uprawnienia do decydowania o całokształcie spraw lokalnych. W tym zakresie mogą 

podlegać jedynie uregulowanemu ustawowo nadzorowi organów państwowych służącemu 

kontroli przestrzegania praw. W razie sporu między samorządem a organami administracji 

rozstrzygnięcie powinno należeć do sądu. Samorządy terytorialne muszą mieć prawo do 

prowadzenia działalności gospodarczej, zawierania porozumień między samorządami. Dla 
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realizacji swoich zadań samorządy muszą mieć osobowość publiczno-prawną, prawo do 

uzyskiwania samodzielnych środków finansowych.  

Zaczynają się prace naukowe. Profesor Jerzy Regurski, sędzia Jerzy Stępik zaczynają badać 

samorząd terytorialny w Europie, badać wzorce samorządu terytorialnego, tradycję 

samorządu terytorialnego w Polsce.  

W zakresie samorządu terytorialnego okrągły stół nie przyjął sukcesu. Kwestie samorządowe 

wpisano do protokołu rozbieżności, w szczególności wskazano tam sprawy dotyczące 

konstytucyjnej formuły rad narodowych, będących jednocześnie organami władzy 

państwowej i samorządowej, bo to rady narodowe miały być tym elementem samorządu 

terytorialnego, a nie całkowicie nowe struktury. Likwidacja administracji państwowej na 

szczeblu podstawowym, organizacja szczebla województwa, żądania przyspieszonych 

wyborów samorządowych. Tych kluczowych decyzji nie było, ale temat pozostał.  

Podczas rządu premiera Tadeusza Mazowieckiego pojawia się temat samorządu. 29 lipca 

1989 r. Senat powołuje senacką komisję samorządu terytorialnego pod przewodnictwem 

profesora Jerzego Regulskiego. Tego samego dnia Senat przyjął uchwałę o podjęciu 

inicjatywy ustawodawczej dotyczącej odbudowy samorządu terytorialnego. Ta reforma była 

dość dobrze przygotowana pod względem merytorycznym.  

W expose premiera Mazowieckiego padają ważne słowa. Zadaniem wielkiej wagi jest 

stworzenie w Polsce autentycznego samorządu terytorialnego. Rząd będzie intensywnie 

współdziałał z Sejmem, z Senatem w pracach nad stworzeniem prawnych, materialnych 

warunków funkcjonowania samorządu terytorialnego, tak, aby w krótszym niż to było 

przewidywanym czasie doprowadzić do wyborów samorządowych.  

Z powstaniem samorządu wiązano nadzieję na wyzwolenie ogromnej energii obywatelskiej, 

spętanych do niedawna poczuciem bezsilności wobec państwowej biurokracji, centralnych 

dyrektyw. Samodzielność decyzji, własny aparat administracyjny, własny majątek, stworzą 

społecznościom lokalnym możliwość rozwoju.  

 

8 marca 1990 roku Sejm uchwala ustawę o samorządzie terytorialnym, ustawę, która po dzień 

dzisiejszy obowiązuje z tym, że w 1998 roku zmieniono jej tytuł w związku z pojawieniem 

się reformy powiatowej i reformy wojewódzkiej.  

Nie było orzecznictwa, nie było rozbieżnych interpretacji. Przepisy bardziej stabilne.  

Na podstawie ustawy o samorządzie terytorialnym powstały gminy stanowiące wówczas 

jedyne jednostki samorządu terytorialnego, uzyskały osobowość prawną, odrębność 

finansową, własny majątek, zadania, samodzielność podlegającą kontroli sądowej.   

Reforma samorządowa przełamała pięć monopoli władzy publicznej. Monopol polityczny, 

wybory samorządowe z 27 maja 1990 roku były pierwszymi w pełni wolnymi, 

demokratycznymi wyborami w historii Polski. To z tą datą dzisiaj wiążemy Dzień Samorządu 

Terytorialnego.  

Drugi monopol, to monopol władzy publicznej. Władze gminy uzyskały prawo do 

wykonywania wielu funkcji publicznych we własnym imieniu, nie w imieniu państwa, na 

własną odpowiedzialność. Samorząd terytorialny to także prawo do popełniania błędów i 

ponoszenia konsekwencji tych błędów.  

To rady gmin powinny same decydować o wielu sprawach, a tak obecnie nie jest.  

Po co np. komisja skarg, wniosków i petycji w każdej gminie? To radni powinni decydować, 

czy ta komisja jest potrzebna, czy nie. Czemu ustawodawca mówi, ile osób ma brać udział w 

debacie nad raportem o stanie gminy, z jaką częstotliwością mają być odbierane odpady.  

Powstała sfera publicznych spraw wyłączonych spod zwierzchności rządu. Premier, 

ministrowie przestali być zwierzchnikami. Utracili możliwość wydawania poleceń. 
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Trzeci monopol, to monopol własności publicznej. Wcześniej władze lokalne administrowały 

jedynie cudzym majątkiem, majątkiem państwowym. W 1990 roku gminy uzyskały 

osobowość prawną, przejęły znaczną część majątku państwa na własność. Wykorzystując ten 

majątek w różny sposób, niektórzy rozmnażając, niektórzy wyzbywając go i pozyskując 

środki finansowe, ale zyskali coś, czym rzeczywiście sami mogli decydować. Gminy stały się 

niezależnymi podmiotami, które mogły korzystać z kredytów bankowych. Była to pierwsza 

swoista prywatyzacja w naszym systemie gospodarczym.  

Czwarty monopol, to przełamanie monopolu finansów publicznych. W przeszłości budżety w 

gminie stanowiły część składową budżetu państwa. W 1990 roku nastąpiła zmiana, 

zarządzanie finansami znalazło się w gestii władz lokalnych, utworzono możliwości 

uzyskiwania dochodów z różnych źródeł.  

Ostatni monopol, to monopol administracji publicznej. Samorządne gminy uzyskały własną 

administrację złożoną z własnych pracowników. Poprzednio, to urzędnicy państwowi 

pracowali w administracji publicznej.  

Duży, wielkopolski wkład w tworzeniu reformy włożyła profesor Teresa Rapska, niezwykle 

zaangażowana merytorycznie i emocjonalnie.  

Ojcami założycieli byli prof. Regulski, prof. Michał Kulesza i sędzia Jerzy Stępień.  

Prof. Regulski został we wrześniu 1989 roku powołany na pełnomocnika rządu ds. reformy 

samorządu terytorialnego, a  profesor Michał Kulesza rozpoczął tworzenie pisma Samorządu 

Terytorialnego Wspólnota. Sędzia Jerzy Stępień został głównym komisarzem wyborczym 

odpowiedzialnym za przeprowadzenie pierwszych wyborów samorządowych,  

W tym samym okresie uchwalono ustawę o pracownikach samorządowych,  przepisy 

wprowadzające ustawę kompetencyjną, ustawę o ustroju miasta stołecznego Warszawy. 

27 maja 1990 roku odbyły się pierwsze wybory samorządowe, które właśnie od 1990 roku są 

świętowane jako Dzień Samorządu Terytorialnego.  

Początek lat dziewięćdziesiątych, to także okres tworzenia organizacji samorządowych min.  

ogólnopolskich - Związek Miast Polskich, Związek Gmin Wiejskich, regionalnych -  

Wielkopolski Ośrodek Kształcenia i Studiów Samorządowych, Stowarzyszenie Gmin i 

Powiatów Wielkopolskich. WOKIK miał się zająć szkoleniem kadr  pracowników i radnych, 

natomiast Stowarzyszenie Gminy i Powiatów Wielkopolskich miało dbać o jakość prawa  

samorządowego.  

Dziewięćdziesiąty trzeci rok i ratyfikowanie przez Polskę Europejskiej Karty Samorządu 

Lokalnego umowy międzynarodowej. Polska przystąpiła jako jedyny kraj w całości 

akceptując wszystkie postanowienia Europejskiej Karty Samorządu Lokalnego, która 

powinna być pewnym standardem, jeśli chodzi o funkcjonowanie samorządu terytorialnego, 

tworzenia prawa samorządów.  

Dla Polaków datą niezwykłe istotną jest 2 kwietnia 1997 roku. Uchwalenie nowej 

Konstytucji, w której najwięcej miejsca poświęcono samorządowi terytorialnemu określając 

jego pozycję ustrojową, jego miejsce w strukturze państwa, wprowadzając pewne 

bezpieczniki instytucjonalne, które z perspektywy czasu okazały się być może nie do końca 

trafione.  

 

Rok 1998 i reaktywowanie powiatów, reforma wojewódzka. W czerwcu 1998 roku 

uchwalono dwie nowe ustawy ustrojowe.  
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Uważa, że powinna być jedna ustawa o samorządzie terytorialnym z częścią wspólną, 

dotyczącą wszystkich jednostek i trzema częściami szczegółowymi, dotyczącymi gmin, 

powiatów i województw.  

 

31 stycznia 1999 roku rusza nowy podział terytorialny, pojawiają się powiaty, województwa i 

dyskusja na temat ich funkcjonowania trwa po dzień dzisiejszy. Powiaty są najdłużej 

likwidowaną strukturą samorządową. Podobnie jak trwa dyskusja na temat ilości powiatów.  

To dzisiaj rzeczywiście gmina ma pewną pozycję ustrojową. Gminy z systemu ustrojowego 

nie da się wykasować, nie zmieniając Konstytucji.  

 

To czy podział będzie trzystopniowy, gmina, powiat, województwo, czy dwustopniowy, to 

zależy od decyzja ustawodawcy zwykłego. Czyli normalny proces uchwalenia ustawy, sejm, 

senat, prezydent. 

Reforma z 2002 roku wprowadzająca ustawę z 20 czerwca 2002 roku o bezpośrednim 

wyborze wójta, burmistrza i prezydenta miasta. Na przestrzeni 35 lat bardziej kontrowersyjnej 

zmiany nie było, mającej swoje konsekwencje. Do roku 2002 mieszkańcy wybierali radnych, 

a radni zarząd gminy z burmistrzem i w każdym momencie mogli go odwołać. Zatem była nie 

stabilność, bo radni w kadencji mogli powołać więcej niż jednego burmistrza, co utrudniało 

zarządzanie. Ale z drugiej strony, to radni mieli realne przełożenie na zarząd gminy, na wójta 

burmistrza, na aparat pomocniczy na urząd. Nie było konfliktu pomiędzy radą, a zarządem 

gminy, wójtem, burmistrza. Organ wykonawczy rzeczywiście wykonywał to, co radni 

postanowili.  

W 2002 roku zmieniono ten model, w zbyt wąskim zakresie, bo mieszkańcy wybierali  

radnych i zasadniczo nie zmieniono kompetencji rady. Zlikwidowano zarząd gminy. 

Wprowadzono jednoosobowego wodza gminy – wójta, burmistrza  wybieranego przez 

mieszkańców, z możliwością odwołania przez mieszkańców w drodze referendum.  

Organ wykonawczy i organ uchwałodawczo-kontrolny ma ten sam cel - rozwój swojej gminy. 

Ale potrzebna jest zgoda, możliwość porozumienia się.  

 

Z jednej strony od czasu do czasu pojawiają się takie pomysły, może wróćmy do modelu 

sprzed 2002 roku. Uważa, że to raczej małe szanse. Prędzej mówi się o tym, że należy 

wzmocnić radę, wzmocnić radnych, bo ta zmiana z 2002 roku trochę zachwiała relacje.  

W powiatach nadal mieszkańcy wybierają radnych powiatów, a radni wybierają zarząd ze 

starostą.  

 

Następnie powrócił do Konstytucji z 1997 roku, która konstrukcyjnie, w założeniach, 

powinna być fundamentem systemu prawnego. 

Konstytucja jest takim wyjątkowym aktem, bo zapewnia względną stabilność, a ustawę 

można zmienić stosunkowo szybko.  

Konstytucja wymaga szczególnego trybu, szczególnej większości. Dlatego powinna być 

względnie stała i stabilna, bo to na niej, na tym fundamencie buduje się inne regulacje 

prawne, które nie mogą być z Konstytucją sprzeczne. I właśnie dlatego tyle miejsca 

poświęcono samorządowi terytorialnemu. 

Ustanawiamy Konstytucję jako prawa podstawowe dla państwa, oparte na poszanowaniu 

wolności, sprawiedliwości, współdziałaniu władz.  



16 
 

To współdziałanie władz dotyczy nie tylko premiera i prezydenta, ale także wójta, burmistrza, 

prezydenta miasta i rady.  

Jedyną wspólnotą wymienioną w Konstytucji z 1997 roku jest wspólnota samorządowa.  

Ogół mieszkańców jednostek zasadniczego podziału terytorialnego stanowi z mocy prawa 

wspólnotę samorządową.  

Samorządowi uczestniczącemu w sprawowaniu władzy publicznej, przysługują w ramach 

ustaw istotna część zadań publicznych, które samorząd wykonuje we własnym imieniu, na 

własną odpowiedzialność. W rozdziale siódmy Konstytucji jest mowa, że podstawową 

jednostką samorządu terytorialnego jest gmina. To na rzecz gminy mamy domniemanie 

kompetencji. Pojawienie się samorządu powiatowego, województwa, to już decyzja 

ustawodawcy zwykłego. To wreszcie kwestia samodzielności jednostek samorządu 

terytorialnego, która podlega kontroli sądowi.  

Konstytucja stanowi, że zadania publiczne służące zaspokajaniu potrzeb państwa, są 

zadaniami własnymi. Oprócz tego samorząd terytorialny realizuje zadania zlecone z zakresu 

administracji publicznej, za czym powinny iść określone środki finansowe pozwalające w 

pełni zrealizować to zadanie.  

W ubiegłym roku miała miejsce reforma ustawy o dochodach jednostek samorządu 

terytorialnego. Zobaczymy, na ile skutecznie wpłynie na poszczególne realia finansowe.  

W Konstytucji jest mowa także o organie stanowiącym, organie wykonawczym. Kluczowe 

elementy ustrojowego prawa samorządowego, to artykuł 169 mówiący o tym, że wybory do 

organów stanowiących, są powszechne, równe, bezpośrednie i odbywają się w głosowaniu 

tajnych. Natomiast zasady i tryb zgłoszenia kandydatów oraz odwoływania organów 

wykonawczych jednostek samorządu terytorialnego określa ustawa. To właśnie w oparciu o 

ten przepis, na gruncie tych samych przepisów Konstytucji mogę być dwa różne modele 

wyboru organu wykonawczego, bo to ustawodawca zwykły podejmuje tę decyzję.  

Jednym z bardziej gorących tematów dyskusji ustrojowej, samorządowej, także w świetle 

standardów konstytucyjnych, także w świetle tego 35-lecia samorządu terytorialnego jest 

kwestia dwukadencyjności. Wprowadzono parę lat temu przepis stanowiący o tym, że ta sama 

osoba nie może być wójtem, burmistrzem, prezydentem miasta w danej gminie dłużej niż 

dwie kadencje. Przy okazji wydłużono kadencję do pięciu lat.  

To rozwiązanie jest niezgodne z Konstytucją. I to nie z perspektywy osoby, która jest wójtem 

burmistrzem, prezydentem państwa, ale z perspektywy mieszkańców gminy, którzy powinni 

mieć prawo powiedzieć, czy nadal chcą, aby dany wójt, burmistrz, prezydent pełnił tę  

funkcję, czy nie. To mieszkańcy powinni decydować, kto ma zarządzać sprawami gminnymi.  

Kadencyjność jest dobra dla administracji centralnych, bo może się okazać, że 

samorządowiec z sześcioletnim doświadczeniem na początku swojej drugiej kadencji, będzie 

najbardziej doświadczonym samorządowcem spośród tych, którzy przychodzą rozmawiać z 

rządem i dyskutować, jak te regulacje mają wyglądać. Ta dyskusja cały czas trwa.  

Nie wiadomo, czy kadencja zostanie zniesiona, czy nie. Możliwe, że będzie poszukiwane 

rozwiązania kompromisowe, być może trzecia kadencja pięcioletnia. Przedłużenie o jedną 

pięcioletnią kadencję.  

Poruszana jest też kwestia nabycia praw emerytalnych. W dyskusji samorządowej pojawił się 

taki argument, że 10 lat i te dwie kadencje, ale wcześniejsze uprawnienia emerytalne. Albo 

jest to niezgodne z Konstytucją i narusza swobodę mieszkańców do wyboru wójta, 

burmistrza, prezydenta miasta, albo za emeryturę.   
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Kwestia ustroju, to także kwestia możliwości samoorganizowania się, możliwość określenia 

ustroju wewnętrznego gminy poprzez podejmowanie statutu. Statuty z początku lat 90. były 

bardziej samorządowe.  

Dzisiaj organy nadzoru bardzo szczegółowo spoglądają na te regulacje, często nadmiernie 

ingerując w tą samodzielność, a sądy administracyjne potrafią być zaskakujące.  

 

Kwestia nadzoru nad samorządem terytorialnym, z punktu widzenia legalności, bo to jedyne 

kryterium, w oparciu o które wojewoda, Regionalna Izba Obrachunkowa mogą ingerować w 

struktury gminy. Nie celowość, nie gospodarka.  

Wreszcie kwestia zrzeszania się jednostek samorządu terytorialnego, z czego wiele gmin 

korzysta.  

W 2025 roku mija 35 lat po zainicjowaniu reformy samorządowej. Przed nami ogrom nowych 

wyzwań i niestety ogromne wyzwanie, dotyczące tego jak ten samorząd ma wyglądać w  

kolejnych latach.  

Ostatnio coraz częściej mówi się o depopulacji. W gminach zmniejsza się ilość mieszkańców. 

Mieszkańcy migrują.  

Infrastruktura, którą przez lata była budowana kojarzona jest bardzo mocno z sukcesem 

samorządu terytorialnego.  

Mówiąc, że samorząd terytorialny, to najbardziej udana reforma w tych 35 latach, to w dużej 

mierze dzięki infrastrukturze, którą samorządy budowały. Włożono mnóstwo energii, serca i 

pieniędzy w rozwój tej infrastruktury.  

W szkołach klasy, które jeszcze parę lat temu były 30-osobowe, dzisiaj stają się 15-osobowe, 

a koszty utrzymania są niestety na podobnym poziomie.  

Sieć kanalizacyjna budowana z myślą o określonej ilości użytkowników staje się coraz 

bardziej kosztowna.  

Trzeba się zastanowić, jak to wszystko ma funkcjonować. Pojawiają się głosy, że być może 

dwa i pół tysiąca jednostek samorządu terytorialnego, to za dużo. Że nie stać kraju na tyle 

gmin, Najmniejsza gmina miejska w Polsce, to Krynica Morska 1200 mieszkańców.  

Dla porównania najdłuższy budynek w Gdańsku, Falowiec, zamieszkiwany jest przez około 

6,5 tysiąca osób. Samorząd terytorialny jest bardzo zróżnicowany. W Polsce jest 2,5 tysiąca  

gmin, a średnia gmina, to 15 tysięcy mieszkańców. Przy czym 80% gmin jest poniżej tej 

średniej.  

Pojawia się więc dyskusja, czy zmienić ilość jednostek samorządu terytorialnego, czy być 

może wzmacniać instrumenty współpracy. Samorząd powinien ze sobą współpracować, musi 

mieć swobodę, przestrzeń do tej współpracy, w myśl zasady samodzielności, pomocniczości. 

W samorządzie potrzebna jest elastyczność, kreatywność. Pieniędzy zbyt dużo nie będzie 

dlatego należy je mądrze wydawać. 

Udało się odmienić oblicze Polski, ale mnóstwo wyzwań przed nami.  

Mieszkańcom należy uświadomić, że samorząd to nie tylko burmistrz, urzędnicy, radni. 

Samorząd, to jesteśmy my wszyscy. To jest wspólnota samorządowa.  

Budowanie tego społeczeństwa obywatelskiego na tym najniższym poziomie – w gminie jest 

jednym z większych rzeczy.  

Na zakończenie życzył podołaniu wyzwaniom jakie w najbliższych latach czekają 

mieszkańców gminy Pyzdry.   
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Justyna Sosnowska, prowadząca obrady podziękowała przedmówcy za wygłoszenie 

okolicznościowego referatu na temat samorządu terytorialnego w Polsce.  

 

Ad. 26.  

Justyna Sosnowska, przewodnicząca Rady z okazji jubileuszu 35-lecia Samorządu 

Terytorialnego w Polsce złożyła serdeczne podziękowania wszystkim osobom 

zaangażowanym w rozwój gminy. Radnym, burmistrzom, sołtysom, pracownikom 

administracji, a także mieszkańcom, którzy poprzez swoją aktywność i zaangażowanie 

współtworzą codzienne życie naszej gminy.  

Na przestrzeni tych minionych 35 lat wiele osób zapisało się w trwałej historii samorządności 

gminy Pyzdry. Przywołała tych, którzy przez wiele lat pełnili kluczowe funkcje w strukturach 

lokalnej władzy. Wyjątkowy wkład w rozwój Pyzdr wniósł pan Krzysztof Strużyński, który 

pełnił funkcję burmistrza przez dwie dekady w latach 1994-2014. Wieloletnią sekretarz Pyzdr  

była pani Hanna Skrzydlewska, która odpowiedzialną funkcję sprawowała nieprzerwalnie 

jeszcze w roku 1990, bo była ona pracownikiem urzędu od roku 1982 do 2006 roku. 

Szczególne słowa uznania skierowała do pani Antoniny Balickiej, która od 1999 roku przez 

25 lat piaskowała funkcję skarbnika Gminy Miasta Pyzdry.  

Najdłużej pełniącym mandat radnego Rady Miejskiej jest pan Henryk Pyrzyk, który zasiada 

w Radzie nieprzerwanie przez 7 kadencji. Pan Henryk Pyrzyk pełnił również funkcję zastępcy 

burmistrza Pyzdr w latach 1998 do 2002. W gronie radnych o imponującym stażu znajdują się 

również pani Elżbieta Kłosowska oraz pan Stanisław Janiak, którzy służą lokalnej 

społeczności już przez sześć kadencji i pełnią tę funkcję również w obecnej kadencji. 

Podziękowania i słowa uznania skierowała do wieloletnich sołtysów, będących liderami w 

swoich sołectwach.  

Dalej powiedziała, że jubileusz, to czas wspomnień, refleksji. Zaproponowała uczcić pamięć  

tych, których nie ma już wśród nas, a którzy pozostawili trwały ślad w życiu gminy Pyzdry. 

Poprosiła o powstanie i uczczenia ich pamięć minutą ciszy.  

 

Z okazji jubileuszu życzyła wszystkim obecnym i byłym samorządowcom wytrwałości, 

mądrości i satysfakcji z pracy na rzecz ludzi, a mieszkańcom nieustającej ich dumy.  

 

Przemysław Dębski, burmistrz przyłączył się do życzeń wypowiedzianych przez panią 

Przewodniczącą. Podziękował wszystkim tym, którzy na przestrzeni 35 lat tworzyliście i 

nadal tworzą wspólnotę samorządową gminy Pyzdry.  

Szczególne podziękowania skierował w kierunku poprzedników, którzy pracowali i działali w 

samorządzie terytorialnym. 

Osobiście pracuje w gminie Pyzdry od 20 lat na różnych stanowiskach i miał okazję 

współpracować i nadal współpracuje z osobami, które pamiętają początki lat 90.   

Warto pamiętać, że poprzednicy mieli trudniej. Na warunki funkcjonowania samorządu miała  

wpływ sytuacja w kraju.  Zamykane były zakłady pracy, było duże bezrobocie sięgające do 

40%.  

Zwrócił uwagę, że wówczas był bardzo ograniczony dostęp do funduszy zewnętrznych.  

Dopiero zaczęło się w 2004 roku, kiedy Polska wstąpiła do Unii Europejskiej. Jednak kilka lat 

wcześniej funkcjonowały tylko fundusze przedakcesyjne, jak na przykład SAPARP. 

Sytuacja finansowa w latach 90 - tych była w samorządach trudna i tym bardziej wszystkim 

Państwu należy się ogromny szacunek, że w tak trudnych warunkach tyle udało się osiągnąć.  
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Dodał, że prawdziwa samorządność w Polsce była tylko w pierwszej kadencji, w latach 1990 

- 1994, bo to były czasy, w których kiedy burmistrz wraz z radnymi coś zaplanowali, to jeżeli 

posiadali na realizację tego pomysłu środki, to mogli od razu realizować i przekładać swoje 

pomysły na realne działania. 

Natomiast już w drugiej kadencji, czyli lata 1994-1998, kiedy w 1997 roku pojawiła się 

ustawa o finansach publicznych, później ustawa prawo zamówień publicznych i szereg  

innych aktów prawnych, które zmieniły faktyczne możliwości samodzielnego działania.  

Na zakończenie z okazji tego wspaniałego jubileuszu wszystkim zebranym życzył, żeby 

właśnie tej samorządności w tym samorządzie było jak najwięcej i oczywiście pieniędzy, bo 

sama samorządność bez środków finansowych na niewiele pozwoli. Życzył wszystkim dużo 

zdrowia, satysfakcji z podejmowanych bądź już podjętych wcześniej działań.  

 

Wiesława Kowalska, wicestarosta wrzesiński najpierw pierwsze słowa skierowała do 

Przemysława Kowalskiego pierwszego burmistrza w gminie Pyzdry w latach 1900 – 1994.   

Pan Kowalski w 1986 roku przebywał w więzieniu za lepszy rozwój Polski. Jako najmłodszy 

w Polsce w roku 1990 został wybrany burmistrzem i zasługuje na to, żeby jego imię i 

nazwisko przy okazji 35 - lecia samorządności wymienić. Po czym wręczyła p. 

Przemysławowi Kowalskiego bukiet kwiatów.  

Przemysław Kowalski, były burmistrz Pyzdr powiedział, że praca w samorządzie, to nie tylko  

praca przez 4 lata. Dobiegła końca kadencja, przestał być burmistrzem, bowiem nie mógł 

pogodzić obowiązków zawodowych z pracą w samorządzie. 

Dodał, że pracując w organizacjach pozarządowych, dla gminy Pyzdry, wspólnie z małżonką, 

zrobili dużo dobrego. Ostatnio najbardziej znany temat to Puszcza Pyzdrska, dzięki czemu 

gmina Pyzdry stała się znana w Polsce. To naprawdę pomoże Pyzdrom i mieszkańcom Pyzdr, 

którzy chętnie się z tym identyfikują.   

Podziękował zebranym i mieszkańcom za współpracę w  tamtym okresie.  

Wiesława Kowalska, wicestarosta wrzesiński wręczyła na ręce pani Przewodniczącej Rady 

Miejskiej bukiet kwiatów symbolizujący dobrą współpracę oraz dziękując za te 35 wspólnych 

lat. Wspomniała, że w początkowych latach samorządności było ciężko. Nie było wody, 

codziennie wyłączenia prądu, nie było kanalizacji. Warto pamiętać i przekazywać następnym 

pokoleniom o trudnościach na  jakie w tamtym czasie napotykano. 

 

Ad. 27.  

Justyna Sosnowska, przewodnicząca rady zamknęła obrady siódmej sesji Rady Miejskiej w 

Pyzdrach w dniu 6 czerwca 2025 roku. Następnie poprosimy o przejście do wspólnego,  

pamiątkowego zdjęcia i na poczęstunek. 

 

Protokołowała       Prowadząca obrady  

Alina Banaszak       Justyna Sosnowska   

 

 

 

 

 
 


